

# Миграция как один из факторов распространения «русского гриппа» в 1889–1890 гг.\*

**Рязанцев Сергей Васильевич,**  
директор Института демографических исследований  
Федерального научно-исследовательского социологического центра Российской академии наук, заведующий  
кафедрой демографической и миграционной политики МГИМО МИД РФ,  
член-корреспондент РАН, доктор экономических наук, профессор

riazan@mail.ru

**Смирнов Алексей Викторович,**  
младший научный сотрудник отдела демографической безопасности  
и моделирования демографических процессов  
Института демографических исследований ФНИСЦ Российской академии наук

sofetel@mail.ru

**Ладик Майя Владимировна,**  
младший научный сотрудник отдела воспроизводства трудовых ресурсов и занятости населения Института  
демографических исследований ФНИСЦ Российской академии наук

mladik@me.com

**Цель.** Исследование связано с оценкой влияния внешней и внутренней миграции в период переселенческой политики на вспышку вируса гриппа, предположительно возникшего в Западной Сибири и вызвавшего начало эпидемии в Томской губернии в октябре 1889 г. и за несколько месяцев распространившегося практически на всю территорию страны.

**Методы.** Методологическую основу исследования составили традиционные общенаучные принципы историзма и объективности, гарантирующие беспристрастное и всестороннее освещение факторов распространения вируса «русского гриппа».

**Результаты.** В конце ноября «русский грипп» оказался в столицах Европейских государств, вызвав значительное повышение смертности. Однако в российских городах вирус гриппа не вызвал столь значительного повышения смертности, как в городах Европы.

**Выводы.** Вирус «русского гриппа» распространился по территории Российской империи за несколько месяцев благодаря миграции населения. В конце 80-х годов XIX столетия миграционные процессы ярко проявлялись в виде отходничества и переселения, особенно в Сибирь — предположительно колыбель вируса, вызвавшего пандемию.

**Ключевые слова:** миграция, «русский грипп», грипп 1889, эпидемия, переселение, переселенческая политика, крестьяне, отход.

## Migration as one of the factors of the spread of the “Russian flu” in 1889 to 1890

**Sergey V. Ryazantsev,**  
Director of the Institute for Demographic Research of the Federal Research Sociological Center  
of the Russian Academy of Sciences, Head of the Department of Demographic and Migration Policy Moscow State Institute of  
International Relations (University) of the Ministry of Foreign Affairs of the Russian Federation Corresponding Member of the  
Russian Academy of Sciences, Dr. Sci. (Economics)

**Aleksey V. Smirnov**  
Junior Research Scientist of the Department of Demographic Security and Modeling  
of Demographic Processes of the Institute of Demographic Studies  
of the Federal Center of Theoretical and Applied Sociology of the Russian Academy of Sciences

**Maya V. Ladik**  
Junior Research Scientist of the Department of Reproduction of Labor Resources and Employment  
of the Population of the Institute of Demographic Studies of the Federal Center of Theoretical  
and Applied Sociology of the Russian Academy of Sciences

**Purpose.** The study is associated with an assessment of the impact of external and internal migration, during the period of resettlement policy, on an outbreak of an influenza virus that allegedly originated in Western Siberia and caused an epidemic in the Tomsk province in October 1889 and spread over almost the entire territory of the country in a few months.

**Methods.** The methodological basis of the study was the traditional general scientific principles of historicism and objectivity, which guarantee an impartial and comprehensive coverage of the factors of the spread of the “Russian flu” virus.

**Results.** At the end of November, the “Russian flu” appeared in the capitals of European states, causing a significant increase in mortality. However, in Russian cities, the influenza virus did not cause such a significant increase in mortality as in European cities.

**Conclusions.** The “Russian flu” virus spread throughout the territory of the Russian Empire in a few months due to the migration of the population. At the end of the 80s. In the 19th century, migration processes were clearly manifested in the form of otkhodnichestvo and resettlement, especially to Siberia — presumably the cradle of the virus that caused the pandemic.

**Keywords:** migration, “Russian flu”, influenza 1889, epidemic, resettlement, resettlement policy, peasants, retreat.

\* Статья подготовлена в рамках гранта Президента РФ по поддержке ведущих научных школ (номер гранта НШ-53.2022.2)

\*\* The article was prepared as part of a grant from the President of the Russian Federation to support leading scientific schools (grant number SS-53.2022.2)